
1/2

Povinné roušky nebudou. Debatu ani nevedeme, řekl
ministr Válek
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Zatímco okolní státy nařizují povinné roušky třeba ve veřejné dopravě nebo v domovech

pro seniory, ministr zdravotnictví Vlastimil Válek (TOP 09) ani jeho úředníci nic

podobného nechystají.

A to přesto, že v Česku opět přibývá nakažených covidem. Od začátku týdne se denní

počty nově pozitivně testovaných pohybují okolo dvou tisíc.

Zavádění plošných restrikcí se chce šéf resortu i nadále vyhnout. „Nařízení povinného

nošení roušek není dobrá cesta. Roušky v hromadné dopravě, ve zdravotnických

zařízeních, v ambulancích nemocnic samozřejmě smysl mají, ale jen jako doporučení.

Musíme respektovat inteligenci občana,“ řekl ministr ve čtvrtek v Brně, kde se odehrává

mezinárodní onkologická konference.

Podle něj se odborná debata ohledně plošného nařizování roušek ani nevede.

Preventivní ochranu úst ministr silně doporučuje lidem, kteří se necítí stoprocentně fit,

nebo mají některé z příznaků covidu jako teplotu, rýmu či ztrátu čichu. „Případně pokud

jste byli v kontaktu s nakaženým, je samozřejmě seriózní si při blízkém kontaktu s dalšími

lidmi roušku nasadit,“ doplnil ministr.

Evropská agentura pro léčivé přípravky (EMA) ve středu vydala doporučení, aby se

druhému přeočkování - tedy čtvrté posilovací dávce - podrobili lidé nad šedesát let.

Čekání na čtvrtou dávku

V Česku doteď není možné čtvrtou dávku očkování proti covidu dostat, což kritizují

někteří odborníci.

„Je chyba, že to ještě není umožněné. Tahle možnost má být co nejdříve pro ohrožené

skupiny, nejde o masivní očkování,“ uvedl pro ČTK ředitel Ústavu organické chemie

a biochemie Akademie věd ČR Jan Konvalinka.

Ministr Válek reagoval, že resort čeká jen na schválení od Státního ústavu pro kontrolu

léčiv. „Pokud v pátek padne kladné stanovisko ústavu, příští týden to můžeme spustit.

Máme otevřených 96 očkovacích center,“ ujistil.

Systematičtější očkování proti podzimní vlně covidu hodlá ministerstvo spustit v půli

srpna. Firmu, která připraví propagaci dalších posilujících dávek, resort vybere nejdřív po

dvanáctém srpnu.
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„Chtěl bych velkou vlnu očkování spustit 15. srpna a pokračovat v ní dál. Očkování je

v boji proti covidu klíčové. Je důležité, aby vakcínu veřejnost vnímala jako sezónně

opakovanou prevenci proti tomuto vážnému respiračnímu onemocnění. Bude třeba se

pravidelně nechat přeočkovat,“ zopakoval ministr.

V Česku se nyní nejvíc šíří subvarianty omikronu BA.5 a BA.4. Jak ve čtvrtek informovaly

Seznam Zprávy, v populaci je extrémně vysoká nálož covidu-19. Dokazují to data z pražské

kanalizace. Aktuálně je koncentrace viru v odpadech dvakrát vyšší, než byla třeba loni

v březnu nebo říjnu. Nakažených je tak reálně mnohem víc, než říkají oficiální čísla.

Podle odborníků však nyní covid nepůsobí nemocným závažné komplikace.

Hospitalizovaných přibylo nad 360, v těžkém stavu je třináct z nich. Za poslední týden

zemřelo s covidem deset lidí.

Válek po konzultaci se zdravotnickými statistiky předpokládá, že letní vlna v Česku bude

gradovat s přírůstky pod deseti tisíci nových případů za den.

 

 


